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Zápis č. 9 

ze zasedání Komise pro rozvoj strukturálně 
znevýhodněných oblastí Rady Olomouckého 

kraje  

ze dne 21. září 2022 

Přítomni: Nepřítomni:  

Bank Karel 

Blišťanová Zdeňka, Mgr. Bc. 

Dohnal Marek 

Husička Petr, Bc. 

Mimrová Sieglinde, Bc. 

Mochťák Jan, Mgr. 

Nimrichtr Jaroslav 

Pavlas Jiří, Mgr. 

Rada Tomáš, Ing. 

Skřivánek Miroslav, Ing., Ph.D. 

Ťulpík Josef, Ing. 

 

 

Vrána Petr, Ing.  

 

Omluveni:  

Brázda Rostislav 

Novotná Monika, Mgr. 

Stejskal Pavel 

Šafařík Jan, Ing., MBA 

 

 

 

 

 

Tajemník: 

Novotná Marta, Ing. 

Hosté: 

Fojtíková Zuzana 

Horák Dalibor, Mgr. 

Valovičová Leona, Ing. 
 

 

Garant za Radu Olomouckého kraje: 
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Program: 

1. Zahájení, schválení programu zasedání 

2. Informace z jednání orgánů kraje 

3. Nová dotační politika EU a ČR pro zdravotnictví, návrh dotačních programů 

Odboru zdravotnictví Krajského úřadu Olomouckého kraje na rok 2023 

4. Aktuální informace o činnosti koordinátora HSOÚ 

5. Návrhy Komise pro dotační politiku Olomouckého kraje na rok 2023 ve vztahu 

k HSOÚ 

6. Různé 

Zápis: 

1. Zahájení, schválení programu zasedání 

Zasedání zahájila předsedkyně Komise Mgr. Bc. Blišťanová. Po přivítání 

členů konstatovala, že Komise je s ohledem na přítomnost nadpoloviční většiny členů 

usnášeníschopná. Přivítán byl také 2. náměstek hejtmana Olomouckého kraje 

Mgr. Horák. Omluvila nepřítomnost garanta Komise a náměstka hejtmana 

Olomouckého kraje Ing. Jana Šafaříka, MBA. Na závěr předsedkyně Komise uvedla, 

že členům byla předem zaslána pozvánka s programem a podkladové materiály.  

Předsedkyně Komise představila program a poté vyzvala členy k případným 

připomínkám či doplnění. S ohledem na to, že nevzešly žádné podněty, byl program 

jednohlasně přijat. 

 

Na Komisi dne 15. 6. 2022 byly přijaty následující usnesení, z nichž byly na zasedání 

podány informace o stavu plnění:  

 

UKRSZO/8/2/2022 Možnosti podpory strukturálně znevýhodněných oblastí – 
oblast dopravy 

Bere na vědomí informace z oblasti dopravy o aktuálním stavu silniční sítě  

Vyjadřuje podporu vedení Olomouckého kraje jednat s ŘSD ČR o změně přístupu 
oprav a rekonstrukcí na silnicích I. třídy ve prospěch silnic II., III. třídy a podporuje 
usnesení Asociace krajů České republiky o navýšení finančních prostředků na rozvoj 
krajské infrastruktury ze 4 mld. na 6 mld. Kč.  

Výsledek: Prezentace ŘSD ČR a vyjádření pana náměstka Záchy.  

Prezentace je přílohou č. 1 zápisu a vyjádření je přílohou č. 2 zápisu. 
 

UKRSZO/8/4/2022 Návrhy komise pro dotační politiku Olomouckého kraje na rok 
2023 ve vztahu k HSOÚ 

Bere na vědomí informace k návrhům Komise pro dotační politiku Olomouckého 
kraje na rok 2023 ve vztahu k HSOÚ 

Žádá Radu Olomouckého kraje výrazněji zohlednit žadatele z hospodářsky a 
sociálně ohrožených území při tvorbě hodnotících kritérií v krajských dotačních 
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programech pro rok 2023. 

Výsledek: Zatím nelze vyhodnotit, protože hodnotící kritéria v krajských 
dotačních programech pro rok 2023 budou projednány až v listopadu. 

 

2. Informace z jednání orgánů kraje  

Ing. Novotná představila materiály projednané Radou Olomouckého kraje a 

Zastupitelstvem Olomouckého kraje, které byly předloženy Odborem strategického 

rozvoje kraje KÚOK, a to za období od posledního zasedání Komise dne 15. 6. 2022. 

Seznam předložených materiálů je přílohou č. 3 zápisu. 

Výstupy z diskuze: 

Ing. Skřivánek, Ph.D. se zeptal, zda lze někde nahlédnout do materiálů k žádostem 

o individuální dotace, které byly zamítnuty. Ing. Novotná sdělila, že materiály 

k žádostem o individuální dotace jsou k nahléhnutí v podkladových materiálech 

zastupitelstva, kdy důvodové zprávy a tabulky obsahují rozhodnutí orgánů kraje o 

nepodpoření žádostí. Informovala, že rozpočet individuálních dotací je v kompetenci 

Zastupitelstva Olomouckého kraje a za oblast strategického rozvoje je Výbor 

pro regionální rozvoj ZOK kompetentní k projednání jednotlivých žádostí, který svým 

stanoviskem podporuje nebo nepodporuje vyhovění žádosti o dotaci, ovšem jsou to 

poradní hlasy. Konečné rozhodnutí je v kompetenci orgánů kraje. 

Ing. Skřivánek, Ph.D. vznesl dotaz, zda je někde k dispozici k nahlédnutí smlouva 

k projektu „Plán pro zvládání sucha a stavu nedostatku vody v Olomouckém kraji. 

Ing. Novotná reagovala, že smlouva je k nahlédnutí v registru smluv, dále dodala, že 

Olomoucký kraj zpracovává Adaptační strategii OK ve spolupráci s Univerzitou 

Palackého. Adaptační strategie není dokončená, je sledovaná Komisí životního 

prostředí a Komisí pro rozvoj venkova a zemědělství. Dokončená strategie bude 

zařazena na program 1. zasedání Komise v roce 2023. 

Dále se Ing. Skřivánek, Ph.D dotázal, zda Rada Olomouckého kraje řeší sociálně-

právní ochranu občanů v souvislosti s energetickou a ekonomickou krizí, zda uvažuje 

posílení potravinových bank v rámci kraje, protože lze vidět ve vyloučených regionech, 

že sociálně slabých přibývá. Ing. Novotná informovala, že Olomoucký kraj v souvislosti 

s energetickou krizí řeší svůj majetek a svolává ředitele příspěvkových organizací. 

Jednání proběhne dne 14. října 2022. Dále byla zřízená e-mailová adresa pro řešení 

úspor energií, kde byly vyzvány především příspěvkové organizace, aby navrhovaly 

opatření, kterou budou inspirativní jak pro příspěvkové organizace, tak i pro krajskou 

samosprávu. Začátkem roku 2022 byla v souvislosti s krachy dodavatelů energií 

v provozu Energetická linka, na které byly poskytovány informace pro obyvatele kraje, 

v provozu byla s Odbory sociálních věcí na obcích s rozšířenou působností.  

K potravinové bance nemá Ing. Novotná žádné informace, ale v letošním roce 

několikrát proběhla sbírka potravin a drogerie pro potřebné.  

 

Z diskuze vyplynul návrh nového usnesení: 
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K-RSZO doporučuje orgánům kraje navýšit alokaci pro individuální dotace. 

 
3. Nová dotační politika EU a ČR pro zdravotnictví, návrh dotačních programů 

Odboru zdravotnictví Krajského úřadu Olomouckého kraje na rok 2023 

Paní předsedkyně předala slovo 2. náměstku hejtmana Mgr. Horákovi, který vystoupil 

s prezentací, kde představil, jaké oblasti chce Evropská unie ve spolupráci s MMR a 

MZ ČR prostřednictvím IROP 2021-2027 podpořit. Jedná se o vznik základní sítě 

infekčních klinik a oddělení, rozvoj a dostupnost komunitní psychiatrické péče, vznik a 

modernizace urgentních příjmů, rozvoj a dostupnost zdravotní následné péče, rozvoj 

a dostupnost paliativní péče. Oblasti, které podporuje Olomoucký kraj jsou aktivity 

pro zdraví a zdravý životní styl, protidrogovou prevenci, vzdělávání ve zdravotnictví, 

paliativní péče. Dále pan náměstek představil dotační programy Olomouckého kraje 

v oblasti zdravotnictví a Smart region Olomouckého kraje – oblast eHealth 2021.  

Prezentace je přílohou č. 4 zápisu.  

Výstupy z diskuze: 

Paní předsedkyně Mgr. Bc. Blišťanová informovala o stavu psychiatrické péče 

na Jesenicku, kdy na Jesenicku nebudou žádné záchytné psychiatrické lůžka a budou 

až ve Šternberku. Upozornila, že do Jeseníku jsou příváženi pacienti s příznaky 

schizofrenie a dalších psychických chorob a lékaři si s těmito pacienty neumí poradit, 

protože tam chybí psychiatr. Uvedla, že by bylo vhodné, kdyby bylo v Jeseníku 

centrum duševního zdraví. Dříve problém spjatý s duševním zdravím pokrývalo 

Centrum duševního zdraví Bílá voda, které je nyní zaměřeno na léčbu závislosti 

na návykových látkách. Dále doplnila informace ke Smart Regionu, a to ke screeningu 

retinálních patologií s využitím metod teleoftalmologie pro zvýšení bezpečnosti 

silničního provozu díky zdravému zraku řidičů a telemonitoringu pacientek s gestačním 

diabetem. V neposlední řadě informovala ohledně nedostatku praktických lékařů 

v Jeseníku a řešení této situace. Reagoval 2. náměstek hejtmana Mgr. Horák, že tohle 

je problém celorepublikový, informoval ohledně navýšení počtu studentů lékařských 

fakult a problematiky rezidenčních míst (statistika je součástí zápisu). 

 

Ing. Skřivánek, Ph.D. pochválil činnost Olomouckého kraje v oblasti zdravotnictví. 

Následně informoval ohledně nedostatečné psychiatrické péče a ohledně špatného 

stavu silnic a dojezdu záchranné služby. Poukázal na nedostatek heliportů a potřebu 

zřídit další, podpořit leteckou záchrannou služby a kvalitní paliativní péči. Dále se 

doptal na to, jak kraj spolupracuje s lékařskou fakultou, jak jsou studenti informováni o 

nedostatku lékařů v Olomouckém kraji. Mgr. Mochťák dodal, že by bylo vhodné udělat 

propagační kampaň, kdy se studenti ztotožní s tím, že studují v Olomouckém kraji, 

např. doporučil využít příběhu paní doktorky z Javorníku, která opustila Prahu. 

Mgr. Bc. Blišťanová informovala, že město Jeseník se rozhodlo udělat kampaň 

společně se zdravotní pojišťovnou. Mgr. Horák reagoval, že v roce 2021 byl připraven 

dotační program OK na vzdělávání mladých lékařů formou podpory celoživotního 

vzdělávání, ale nebyl vyhlášen, protože ministerstvo navýšilo směrná čísla lékařů a 

celoživotní vzdělávání tak nebylo aktuální. Informoval, že Komise pro zdravotnictví při 
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AKČR iniciovala na VZP možnost ustavit na krajských úrovních komise pro jednání 

k místní a časové dostupnosti zdravotní péče v regionech. K propagaci zaměstnání 

lékařů v Olomouckém kraji informoval, že je založen spolek, který pod jeho záštitou 

organizuje veletrh práce ve zdravotnictví, kde se prezentují všichni poskytovatelé 

lůžkové zdravotní péče v Olomouckém kraji, je určen pro studenty středních škol, 

vyšších odborných škol i vysokých škol. Další dokumenty k této problematice budou 

poslány členům společně se zápisem.  

 

4. Aktuální informace o činnosti koordinátora HSOÚ 

S prezentací vystoupila Ing. Valovičová, ta v úvodu informovala, že od minulého 

jednání pracovních skupin pro přípravu akčních plánů, a to 15. 6. 2022 a 26. 8. 2022, 

byl představen upravený harmonogram přípravy a schválení AP SRR ČR 21+. 

Ze strany MMR měla přijít do Mezirezortního připomínkovacího řízení strategie na roky 

2022, 2023 a vyhodnocení roku 2020 a roku 2021. Přiblížila dotační titul, který se týká 

hospodářsky a sociálně ohrožených území. Informovala, že v dokumentu národního 

dotačního titulu pro HSOÚ je jako úkol na roky 2023 a 2024 stanoveno, že dotační titul 

bude teprv navržen a krajská samospráva už nějakou dobu řeší, aby byl dotační titul 

1. 1. 2023 vyhlášen. V reakci na tohle pan náměstek hejtmana Olomouckého kraje 

Ing. Šafařík, MBA inicioval jednání krajů dne 16. 8. 2022, kde byli osloveni zástupci 

5 krajů a zúčastnil se hejtman Zlínského kraje p. Holiš, hejtman Pardubického kraje 

p. Netolický, hejtman Libereckého kraje p. Půta, hejtman kraje Vysočina p. Sher a 

zástupci Jihomoravského kraje. Výstupem tohoto jednání byla shoda na oslovení 

MMR, a to ze strany předsedy Komise Rady AKČR pro regionální rozvoj, hejtmana 

Jihomoravského kraje Mgr. Jana Grolicha.  Byl zaslán dopis k ustavení pracovní 

skupiny k řešení HSOÚ na úrovni Vlády ČR, za účasti krajů a dalších partnerů z území 

HSOÚ, požadavek na vyhlášení národního dotačního titulu MMR pro HSOÚ pro rok 

2023 s maximální výší alokace a požadavek na další zvýhodnění území HSOÚ 

v národních a evropských fondech. Dále podala informace ohledně zpracovaných a 

připravovaných intervenčních studií HSOÚ na území Olomouckého kraje.  

Prezentace je přílohou č. 5 zápisu.  

Výstupy z diskuze: 

Ing. Novotná doplnila, že 10. října 2022 je zasedání Komise pro regionální rozvoj 

AKČR, kde pan náměstek Ing. Šafařík bude návrh projednaný 16.8.2022 prezentovat 

a žádat formou usnesení komise o další posun. 

Ing. Skřivánek, Ph.D se dotázal, jak se vybírají ORP pro zpracování studie. Na tento 

dotaz reagovala Ing. Valovičová, která sdělila, že výběr je na základě socio-

ekonomických dat ze SRR ČR 21+, a také z dat MMR o schopnosti těchto ORP 

čerpat evropské fondy. Informovala, že v Olomouckém kraji z 13 ORP je 10 ORP 

kvalifikovaných jako HSOÚ. Ing. Novotná doplnila, že dalším klíčem pro výběr ORP 

pro zpracování intervenční studie je také zařazení území do ITI Olomoucké 

aglomerace, protože prioritní projekty těchto území řeší rovněž nositel strategie ITI. 
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5. Návrhy Komise pro dotační politiku Olomouckého kraje na rok 2023 ve vztahu 

k HSOÚ 

S prezentací vystoupila Ing. Novotná, vedoucí oddělení regionálního rozvoje, která 

podala informace k přípravě dotační politiky z rozpočtu kraje na rok 2023. Informovala 

o témat poskytování dotací z krajského rozpočtu v Programové prohlášení Rady 

Olomouckého kraje pro období 2020-2024. Poukázala na úpravy hodnocení žádostí 

oproti loňskému roku, kdy si výrazně Rada Olomouckého kraje upřela možnost sama 

žádosti hodnotit, příp. vyhodnocovat rozpory mezi administrátory a příslušnou komisí. 

ROK žádá, aby dostávala od administrátorů i návrhy hodnocení kritétií C. V Obecných 

pravidlech pro hodnocení žádostí v dotačních programech OK bylo doposud 

používáno kritérium Vazba projektu na vyvážený rozvoj území kraje. Pro rok 2023 je 

kritérium upraveno na Vazba projektu na rozvoj hospodářsky a sociálně ohrožených 

území kraje (dle dvou piliřů). Obecná pravidla slouží administrátorům, kteří připravují 

dotační programy k využití. Doplnila, že s ohledem na sestavení rozpočtu kraje na rok 

2023 platí, že alokace dotačních programů budou v příštím roce stejné jako v letošním, 

ale alokace budou schváleny až v rámci schvlování rozpočtu kraje na rok 2023 na 

jednání zastupitelstva kraje v prosinci.  

Prezentace je přílohou č. 5 zápisu, vzorová pravidla jsou přílohou č. 6 zápisu, seznam 

předkládaných dotačních programů je přílohou č. 7 zápisu. 

Výstupy z diskuze: 

Ing. Skřivánek, Ph.D. se v návaznosti na blížící se komunální volby dotázal, jestli kraj 

pracuje s novými starosty a zastupitelstvy, aby do problematiky dotačních programů 

rychle vpluli. Reagovala Ing. Novotná, která sdělila, že vždy v únoru pořádá krajská 

samospráva Konferenci samospráv. Rovněž každoročně pořádá setkání 

mikroregionů, které mělo být letos na podzim, ale s ohledem na komunální volby je 

tato akce přesunuta na první čtvrtletí roku 2023. Doplnila, že většina dotačních 

programů OK pořádá pro žadatele online semináře. Dále má kraj Regionální stálou 

konferenci (RSK), kde jsou zástupci svazu měst a obcí, svazu místních samospráv, 

SPOV a tito členové mají pravidelné informace o přípravě dotační politiky ČR a EU. 

Sekretariát RSK je připraven starostům vyhledávat dotační zdroje a poradit s přípravou 

projektů. Krajská samospráva rovněž provozuje druhým rokem tzv. OKlinku, starostům 

a dalším významným partnerům v území OK jsou rozesílány informace o 

připravovaných a vyhlášených výzvách, jsou pořádány semináře.  

 

6. Různé 

Další zasedání Komise proběhne dne 23. 11. 2022 od 13:00 a předpokládá se 

výjezdní zasedání v Jeseníku.  

Dle plánu práce komise budou mezi probíranými tématy Iniciace témat do plánu 

jednání na rok 2023, Informace k vyhlašovaným dotačním programům z rozpočtu 

Olomouckého kraje na rok 2023, Sociální práce v Jeseníku.  
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Předsedkyně poděkovala všem za účast a zasedání ukončila. 

 

V Olomouci dne 23. 9. 2022 

 

 

 
...……………………..…. 

Mgr. Bc. Zdeňka Blišťanová 
předsedkyně Komise 


